



Birchall Room unveiled at NDHQ

By Holly Bridges

At a time when the Canadian Forces are transforming and embracing the challenges of the future, the Air Force continues to find inspiration in the life and leadership of the late Air Commodore Len Birchall.

The Chief of the Air Staff (CAS) boardroom at NDHQ, where key issues are debated and decided on the future of the organization, has been named in honour of the late A/C Birchall, also known as the “Saviour of Ceylon”.

Lieutenant-General Steve Lucas presided over an unveiling ceremony that saw the CAS boardroom officially become the Birchall Room. CAS also unveiled a permanent display containing pictures, artifacts and personal mementos of the man generations of Air Force personnel have admired, revered and been inspired by.

“We are here to honour the memory of a great Canadian,” said LGen Lucas. “Without a doubt he was probably one of our greatest aviators. Not only was he known as the Saviour of Ceylon, but his actions under the most difficult of circumstances in the (Japanese) POW camp (for four years) were something that airmen

of all stripes and all nations can take lessons from.”

The wife of the late Air Commodore, Kathleen Birchall, was visibly moved by the tribute to her late husband.

“This is one of the proudest, most memorable moments of my whole life. I would like to thank the members of the high command who have made this possible. My only regret is that the late Air Commodore did not know about this. He was a very humble man. He never suspected that such an honour would be paid to him. I hope that the many users of this room—Army, Navy Air Force and civilians—will come to appreciate this great Canadian hero and acknowledge that. Thank you so very much.”

A/C Birchall's life story is legend in Air Force circles—a man with 70 years service to the Air Force and to Canada, five clasps on his CD and a title bestowed upon him by Sir Winston Churchill, the “Saviour of Ceylon”. He earned the title for alerting Ceylon (now Sri Lanka) about incoming Japanese invaders during a reconnaissance flight on April 4, 1942.

He and his crew were shot down by the Japanese and interred in a POW camp until the war's end. He endured unimaginable torture, starvation, disease and three firing

squads that spared him each time. His leadership in the camp is legendary as, in but one example, he directed all of his fellow officers to refuse their

own food until their enlisted men had eaten first.

A/C Birchall died last September in Kingston.



Air Commodore Len Birchall in his 413 Squadron honorary colonel's uniform in 2004.

Le Cmdre/air Len Birchall, dans ses habits de colonel honoraire du 413^e Escadron, en 2004.

MAJ ADAM CYBANSKI

Inauguration de la salle Birchall au QGDN

par Holly Bridges

À un moment où les FC sont en pleine transformation afin de mieux relever les défis que leur réserve l'avenir, la Force

aérienne, elle, continue de s'inspirer de la vie et du leadership du défunt Commodore de l'air Len Birchall.

La salle de réunion du chef d'état-major de la Force aérienne

(CEMFA) au QGDN, où des enjeux clés sont débattus et où l'on décide de l'avenir de l'organisation, a été renommée en l'honneur du Cmdre/air Birchall, aussi connu comme le « sauveur du Ceylan ».

Le Lieutenant-général Steve Lucas a présidé la cérémonie d'inauguration de la salle Birchall. Il a également dévoilé une exposition permanente de photos, d'artéfacts et d'objets souvenirs appartenant à cet homme admiré et vénéré qui a inspiré des générations de membres du personnel de la Force aérienne.

« Nous sommes ici pour rendre hommage à un grand Canadien », a affirmé le Lgén Lucas. « Il fut sans doute l'un de nos meilleurs aviateurs. Non seulement a-t-il été surnommé le “sauveur du Ceylan”, mais ses actions, dans des circonstances horribles en tant que prisonnier de guerre durant quatre ans, au Japon, peuvent servir de leçon à tous les aviateurs de tous grades et de tous les pays. »

La veuve de ce grand homme, Mme Kathleen Birchall, était visiblement touchée par l'hommage rendu à son défunt mari.

« J'ai rarement été aussi fière dans ma vie. J'aimerais remercier les membres du haut commandement, grâce à qui tout cela est possible. Mon seul regret est que

mon mari ne le saura jamais. C'était un homme humble. Il n'a jamais cru qu'un tel honneur lui serait accordé. J'espère que les utilisateurs de cette salle – qu'ils soient civils ou membres de l'Armée, de la Marine ou de la Force aérienne – reconnaîtront mon époux comme le grand héros canadien qu'il était. Merci beaucoup. »

La vie du Cmdre/air Birchall fait état de légende dans la Force aérienne : 70 années de service dans la Force aérienne et au Canada et cinq agrafes à sa décoration des FC. Le titre de « sauveur du Ceylan » lui a été donné par Sir Winston Churchill, après qu'il eut alerté Ceylan (aujourd'hui le Sri Lanka), durant un vol de reconnaissance, le 4 avril 1942, d'une attaque japonaise imminente.

Le commodore de l'air et son équipage ont été abattus par les Japonais, puis internés dans un camp de prisonniers jusqu'à la fin de la guerre. Il a été soumis à des tortures inimaginables; il a enduré la famine, souffert de maladies et il a échappé de justesse à trois pelotons d'exécution. Son leadership dans la prison est exemplaire. Par exemple, il a ordonné à tous ses collègues officiers de refuser de manger jusqu'à ce que leurs hommes aient mangé.

Le Cmdre/air Birchall est décédé en septembre, à Kingston.



WO/ADJ SERGE PETERS

LGen Steve Lucas, Chief of the Air Staff (left) unveils a portrait of the late A/C Len Birchall, alongside his widow, Kathleen Birchall, inside the “Birchall Room” at NDHQ.

Dans la salle Birchall, au QGDN, le Lgén Steve Lucas, chef d'état-major de la Force aérienne (à gauche), dévoile un portrait du défunt Cmdre/air Len Birchall, en compagnie de sa veuve, Mme Kathleen Birchall.